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Pan 

dr ANDRZEJ RYŚ 

Podsekretarz Stanu 

w Ministerstwie Zdrowia 

Szanowny Panie Ministrze 

Lekarze zainteresowani uzyskaniem specjalizacji zwracają się 

do Rzecznika Praw Obywatelskich w sprawie trudności w zakresie 

podnoszenia kwalifikacji zawodowych. 

Niepokój lekarzy budzi przede wszystkim liczba ustalonych 

miejsc szkoleniowych w danej specjalności medycznej, a zatem 

możliwość otwierania specjalizacji. Zdaniem lekarzy, ograniczenia 

w tym zakresie nie zostały oparte na rzetelnej analizie potrzeb. 

W tej sytuacji, znaczna cześć lekarzy, mimo gotowości do 

podnoszenia kwalifikacji, nie może doskonalić się zawodowo, co 

z kolei ogranicza ich konkurencyjność na rynku pracy oraz przy 

zawieraniu umów z kasami chorych. Lekarze ci, z powodu braku 

odpowiednich kwalifikacji, zaniepokojeni są również możliwością 

utraty dotychczasowego zatrudnienia w zakładzie opieki zdrowotnej 

czy kontraktu z kasą chorych. Dotyczy to głównie lekarzy z I 

stopniem specjalizacji, którzy pomimo zachowania na podstawie 

art. 64 ustawy z dnia 5 grudnia 1996 r. o zawodzie lekarza (Dz.U. 

Nr 28, poz. 152 z póź.zm.), tytułu i uprawnień wynikających z 



uzyskania specjalizacji pierwszego stopnia, nie mogą liczyć na 
kontrakty z kasą chorych w zakresie specjalistycznej opieki 

zdrowotnej. 

Zastrzeżenia lekarzy dotyczą również opóźnień w 

przygotowaniu ramowych programów specjalizacji oraz ustaleniu 

jednostek organizacyjnych prowadzących specjalizacje, braku 

szczegółowych programów specjalizacyjnych oraz zbyt późnego 

ustalenia liczby miejsc dla lekarzy, którzy mogli rozpocząć 

specjalizację. 

Zdaniem lekarzy, cześć programów specjalizacji dla lekarzy 

z I stopniem specjalizacji praktycznie nie różni się od programów 

przygotowanych dla lekarzy nie posiadających specjalizacji, a 

zatem nie uwzględnia zdobytego dotychczas zakresu wiedzy 

teoretycznej i umiejętności praktycznych lekarza oraz odbytej 

specjalizacji. 

Frustrację i zaniepokojenie lekarzy pogłębił fakt 

kilkunastomiesięcznego wstrzymania możliwości odbywania 

specjalizacji, wynikający z kilkuletniego opóźnienia w wydaniu 

stosownego przepisu wykonawczego na podstawie art. 16 cytowanej 

ustawy o zawodzie lekarza, a także radykalna zmiana zasad 

odbywania specjalizacji oraz kontynuacji wybranego kierunku 

szkolenia specjalizacyjnego. 

Istotne znaczenie dla dalszego kształcenia lekarzy ma 

również ich sytuacja w zakresie wynagradzania. Zdaniem lekarzy, 

część z nich nie będzie mogła podjąć długiego i kosztownego 

kształcenia zawodowego, mając na utrzymaniu rodziny. 

W związku z powyższym, na podstawie art. 13 ust. 1 pkt 2 

ustawy z dnia 15 lipca 1987 r. o Rzeczniku Praw Obywatelskich 

(Dz.U. z 1991 r. Nr 109, poz. 471 z póź.zm.), zwracam się do Pana 

Ministra z uprzejmą prośbą o wyjaśnienie problemów zgłaszanych 

przez lekarzy oraz rozważenie potrzeby podjęcia działań w 

kierunku zwiększenia możliwości lekarzy w zakresie podnoszenia 

kwalifikacji zawodowych. Będę wdzięczny za przekazanie stanowiska 

Ministra Zdrowia w tej materii. 

Z wyrazami szacunku 

Zastępca Rzecznika Praw Obywatelskich 

/-/ dr Jerzy Świątkiewicz 


